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Milí spoluobčané!
V říjnu proběhlo první oficiální setkání 

nového zastupitelstva. Každý zastupitel 
složil slib, který stvrdil svým podpisem. 
Následně všech patnáct zastupitelů 
volilo starostu, místostarostu, radu, 
obsazení finančního a kontrolního 

výboru. O jednotlivém obsazení se 
dočtete uvnitř Borovských listů. Za sebe 
si dovolím poděkovat zastupitelům 
za projevenou podporu a zvolení 
starostou. 

Výlov rybníka v Koutech naplánovalo borovské myslivecké sdružení na závěr října a počasí bylo opravdu podzimní se vším všudy. Přesto si výlov 
členové spolku i přihlížející užili, děti se brodily bahnem, pozorovaly raky a zkusily si podběrákem vylovit mrskající se ryby z rybníku. Na ohni  
u chaty nechyběly opečené klobásy a únavné vytahování ryb se prokládalo příjemným besedováním. Foto: Hana Tonarová
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Přednáška o tom, jak pracovat se svou myslí, ale také
o tom, jaké to je žít s duševním onemocněním. 

 
Přijďte zažít workshop, který realizujeme

pro studenty středních škol.

Občertsvení  zajištěno
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...pokračování ze str. 1

SLOVO
MÍSTOSTAROSTY

BANKOVNÍ ÚČTY  MĚSTYS
 HAVLÍČKOVA BOROVÁ

NÁZEV ÚČTU
Zůstatek účtu k  

30. 9. 2022
BÚ Česká 
spořitelna 11 544 267,43

Fond rozvoje 
bydlení ČS 417 188,55

ČSOB Municipální 
konto 2 049,04

ČSOB Spořící účet 21 115,44
ÚČET hasiči 357 743,76
ČNB Účet dotace   176 839,39
Fond vodovody 18 882,20
Fond kanalizace 56 922,00
CELKEM 12 595 007,81
Transparentní 
účet 16 200,00

Zpracovala: Magda Hošáková, 
 ekonom městyse

Za období září - největší příjem - ve výši 
6.000.000,- Kč půjčka od obce Jitkov

 Za období září - největší výdaj - ve výši 
2.879.029,34 Kč za stavební práce na školce

PODĚKOVÁNÍ
Vážení spoluobčané, děkuji vám všem, 
kteří jste přišli k letošním volbám  
a vyjádřili svůj názor. Je dobré vědět, že 
vám dění v obci není lhostejné. Osobně 
si vážím vaší podpory, která je pro mě 
velice zavazující. Děkuji. 

OPRAVA MÍSTNÍCH 
KOMUNIKACÍ
V průběhu září a října proběhly na 

několika místech v obci i mimo obec 
nezbytné opravy místních komunikací. 
Opraveny byly výtluky na náměstí, 
nebo třeba v ulici K Vepřové. Velké 
poděkování patří Havlíčkova Borová 
zemědělské a. s., která nechala na 
vlastní náklady opravit výtluky na 
komunikaci vedoucí z Borové do 
Železných Horek. 

PALIVOVÉ DŘEVO
Poslední dobou se množí dotazy na 
prodej palivového dřeva. O ukončení 
prodeje jsem vás již dříve informoval  
a obnovení zatím nechystáme. Od 
loňska se cena dřeva vyšplhala nad 

Přede mnou jsou další čtyři roky 
práce, na kterou se těším a vážím si 
toho, že ji budu mít možnost sdílet 
s lidmi, kterým mohu věřit. Čekají nás 
nelehké úkoly, a proto zastupitelům, 
radním a výborům přeji pracovní 
nasazení, které se v průběhu čtyř 
let nevyčerpá. Ještě jednou děkuji 
všem, kteří přišli k volbám, protože 
sedmdesátiprocentní účast je nevšední 
a svědčí o tom, že lidé mají o dění v obci 
zájem. 

Nyní nás čeká připravit s finančním 
výborem rozpočet na rok 2023. Je to 
obtížný úkol v době, kdy nevíme, jak 
se budou vyvíjet ceny energií a dalších 
nákladů na provoz obce. Dále musí rada 

městyse zvolit obsazení redakční rady, 
majetkové a kulturní komise. Cílem 
rady je, aby všechny komise začaly 
fungovat nejpozději v půlce listopadu.

PLESOVÁ SEZÓNA
Poslední dvě plesové sezóny se 
neuskutečnily. Důvodem byl covid, 
který znemožnil pořádání těchto 
oblíbených akcí. Po novém roce už 
s plesy počítáme, ale čeká nás ještě 
údržba elektroinstalace ve staré 
sokolovně. Stávající stav je nevyhovující 
a znemožňuje získat elektrorevizi. 
Oprava bude obnášet výměnu 
svítidel na sále včetně kabeláže, 
novou rozvodnou skříň pro podium, 
rozvody ve výčepu a opravu rozvaděče 

v kuchyni. Předpokládáme, že oprava 
vyjde na 350 tisíc korun a část pokryje 
dotace od Kraje Vysočina.

NOVOSTAVBA ŠKOLKY
Práce na nové školce jsou v plném 
proudu. Zprovozňuje se ústřední 
vytápění, obkládají se sociální zařízení 
a konečnou podobu získává i exteriér 
budovy. Namontované je i nové dětské 
hřiště. V průběhu listopadu se zateplí 
podkroví a zhotoví sádrokartonové 
podhledy. V prosinci by mělo dojít 
k vymalování a pokládce PVC podlah. 
Zhotovitel zatím jako termín uvádí  
1. ledna 2023, který je zároveň zakotven 
ve smlouvě o dílo s firmou PWB.

Přemysl Tonar

úroveň před vypuknutím kůrovcové 
kalamity a nám se podařilo sehnat 
odbyt na veškerý sortiment. Poptávka je 
taková, že jsme začali vyvážet po těžbě 
i klest a prodáváme ho na štěpku do 
spaloven. Jistě každý cítí, že nemůžeme 
dřevo prodávat pod cenou. Děkuji za 
pochopení. 

VODA NA HŘBITOVĚ
Jako každý rok, tak i letos se budeme 
snažit udržet vodu na hřbitově co 
nejdéle v provozu. Samozřejmě všechno 
bude záležet na vývoji podzimního 
počasí.

Ing. Josef Nevole

ZASTUPITELÉ NA USTAVUJÍCÍ SCHŮZI 
ZASTUPITELSTVA V HAVLÍČKOVĚ BOROVÉ V PÁTEK 

21. 10. 2022 ZVOLILI TAKTO
Starosta městyse: Přemysl Tonar
Místostarosta městyse: Ing. Josef Nevole
Rada městyse: Ing. Karel Tonar, Zdeněk Štěpán, Jiří Halama
Finanční výbor: Ing. Veronika Tonarová - předsedkyně, Dagmar Červená,  
Ing. Simona Karásková
Kontrolní výbor: Jitka Strnadová - předsedkyně, Mgr. Martina Brychtová, 
Ladislav Hájek

Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA ZE DNE 21. 10. 2022
Zasedání Zastupitelstva Městyse Havlíčkova Borová bylo zahájeno v 19 hodin 
dosavadním starostou obce – předsedajícím Přemyslem Tonarem.
Před zahájením zasedání bylo členům zastupitelstva městyse předáno osvědčení 
o zvolení členem zastupitelstva obce podle § 53 zákona č. 491/2001 Sb., o volbách 
do zastupitelstev obcí a o změně některých zákonů, v platném znění.
Předsedající dále z prezenční listiny přítomných členů zastupitelstva konstatoval, 
že je přítomno 15 členů zastupitelstva (z celkového počtu 15 všech členů 
zastupitelstva), takže zastupitelstvo je usnášeníschopné. 
SLOŽENÍ SLIBU
Předsedající přečetl slib: „Slibuji věrnost České republice. Slibuji na svou čest  
a svědomí, že svoji funkci budu vykonávat svědomitě, v zájmu obce a jejích občanů 
a řídit se Ústavou a zákony České republiky“ a jmenovitě vyzval přítomné členy 
zastupitelstva ke složení slibu pronesením slova „slibuji“ a podpisem. Žádný člen 
zastupitelstva neodmítl složit slib ani nesložil slib s výhradou.
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(upraveno pro potřeby zpravodaje znamená, že zápis nebo usnesení ze ZM či RM je pouze minimálně upraven, někdy zkrácen, častěji dovysvětlen  
a především převeden z „úředničtiny“ do „lidštiny“ tak, aby to byl souvislý text a nikoli sled písmen, čísel a těžko odhadnutelných zkratek; celé znění je 
pak zveřejněno na webu městyse a lze je kdykoli porovnat s verzí v BL)

ZM schválilo ověřovatele zápisu. 15-0-0
ZM schválilo program ustavujícího zasedání. 15-0-0
VOLBA STAROSTY A MÍSTOSTAROSTY A ČLENŮ RADY
Určení počtu místostarostů
ZM rozhoduje ustanovit jednoho místostarostu městyse 
Havlíčkova Borová. 15-0-0.
ZM v souladu s § 84 odst. 2 písm. k) zákona určuje, že pro 
výkon funkce starosty městyse bude člen zastupitelstva 
dlouhodobě uvolněn. 15-0-0.
ZM schvaluje veřejnou volbu starosty, místostarosty, členů 
rady městyse (radních), předsedů a členů finančního  
a kontrolního výboru. 15-0-0.
Navrhování kandidátů na funkci starosty a volba starosty
Ing. Karel Tonar navrhnul na funkci starosty Přemysla Tonara. 
Další protinávrh nebyl vznesen.
ZM volí starostou Městyse Havlíčkova Borová Přemysla 
Tonara. 14-0-1 (Přemysl Tonar)
Přemysl Tonar po svém zvolení starostou poděkoval nejen 
zastupitelům za projevenou důvěru, ale také voličům,  
a uvedl, že je to pro něj zavazující. Dále sdělil, že se bude snažit 
všem občanům, kteří ho požádají, pomáhat. Poté převzal 
vedení zasedání a otevřel rozpravu k volbě místostarosty. 
Starosta navrhl na funkci místostarosty Ing. Josefa Nevole. 
Další návrh podal Jan Frühbauer a navrhl na funkci 
místostarosty Jiřího Halamu. Zahájilo se hlasování dle pořadí 
podaných návrhů.
ZM volí místostarostou Městyse Havlíčkova Borová  
Ing. Josefa Nevole. 10-5 (Frühbauer, Halama, Kopecký, 
Strnadová, Veronika Tonarová)-0.
Jan Frühbauer navrhl do funkce radního Jiřího Halamu.
ZM volí členem Rady městyse Havlíčkova Borová (radním) 
Jiřího Halamu. 14 -0-1 (Halama).
Starosta navrhl na funkci radního Zdeňka Štěpána. 
ZM volí členem Rady městyse Havlíčkova Borová (radním) 
Zdeňka Štěpána. 9-5 (Frühbauer, Halama, Kopecký, 
Strnadová, Veronika Tonarová,) -1 (Štěpán).
Starosta navrhl na funkci radního Ing. Karla Tonara.
ZM volí členem Rady městyse Havlíčkova Borová (radním) 
Ing. Karla Tonara.
Hlasování: 13-1 (Frühbauer) -1 (Karel Tonar).
ZŘÍZENÍ FINANČNÍHO A KONTROLNÍHO VÝBORU
ZM zřizuje Finanční výbor a Kontrolní výbor Zastupitelstva 
městyse Havlíčkova Borová. Oba výbory budou tříčlenné.  
15-0-0.
Starosta navrhl na funkci předsedy FV Ing. Veroniku 
Tonarovou.
ZM volí předsedou Finančního výboru Zastupitelstva městyse 
Havlíčkova Borová Ing. Veroniku Tonarovou. 15-0-0.
Starosta přečetl nominace na členy FV: Ing. Simona 
Karásková, Dagmar Červená.
ZM volí členy Finančního výboru Zastupitelstva městyse 
Havlíčkova Borová Ing. Simonu Karáskovou a Dagmar 
Červenou. 15-0-0
Starosta navrhl na funkci předsedy KV Strnadovou Jitku.
ZM volí předsedou Kontrolního výboru Zastupitelstva 
městyse Havlíčkova Borová Jitku Strnadovou.  
14-0-1 (Strnadová).
Starosta přečetl nominaci na členy KV: Ladislav Hájek, Mgr. 
Martina Brychtová.

ZM volí člena Kontrolního výboru Zastupitelstva městyse 
Havlíčkova Borová Ladislava Hájka a Mgr. Martinu Brychtovou. 
15-0-0.
ROZHODNUTÍ O ODMĚNÁCH
Starosta sdělil, že se v posledních několika volebních 
obdobích nezvyšovaly měsíční odměny za výkon funkcí,  
a proto navrhl jejich navýšení o 30 % a uvedl stávající 
hodnoty odměn a navrhované. V diskuzi uvedl Jiří Halama  
a Jiří Geist, že by výši odměn ponechali na stávajících 
částkách. Ing. Karel Tonar se dotázal na plat starosty. Starosta 
uvedl, že plat starosty je dán pevnou částkou a nepodléhá 
valorizaci. 
ZM schvaluje s účinností od 21. 10. 2022, aby při souběhu 
výkonu několika funkcí náležela neuvolněnému členu 
zastupitelstva měsíční odměna podle funkce. Zastupitelstvo 
městyse schvaluje měsíční odměny neuvolněným členům 
zastupitelstva pro volební období 2022 - 2026 ve výši:
a) člen zastupitelstva 346 korun
b) člen rady 1037 korun
c) předseda výboru zastupitelstva nebo komise rady  
403 korun
d) člen výboru zastupitelstva nebo komise rady 151 korun
e) místostarosta 21.042 korun
Hlasování: 11-4 (Frühbauer, Geist, Halama, Luňáček)-0

DISKUZE 
Nově zvolený starosta informoval o aktualizaci Územního 
plánu Havlíčkovy Borové – Změna č. 2 - pověřený zpracovatel 
má mapový podklad zpracován, sporné věci, které by mohly 
znemožnit jeho schválení, budou vyjmuty. V případě, že 
nebude napaden, mohl by být ke konci roku již schválen. 
Řízení vedoucí ke schválení Změny č. 4 ÚP bude opět v delším 
horizontu. 
Starosta dále podal informace k obnovenému operátu, 
který je nyní k nahlédnutí do 2. 11. 2022 na Úřadu městyse 
Havlíčkova Borová. Připomínky je nutné podat písemně. 
Občané budou muset měnit daňové přiznání.
Ing. Karel Tonar se dotázal starosty na probíhající stavební 
práce na novostavbě MŠ, zda probíhají dle plánu. Starosta 
sdělil, že nyní na stavbě probíhají obkladačské práce 
na sociálních zařízeních, pokládají se podlahy v budově, 
instaluje se vzduchotechnika, venku probíhají terénní úpravy, 
vstupy jsou téměř obloženy dřevěným obložením, před 
budovou ještě není vydlážděná zámková dlažba. Komunikace 
bude pod budovou MŠ ukončena sloupky, nebude průjezdná 
dále do ul. Zelenýho.
Starosta dále informoval o možnosti vybudování vodovodu 
– propojení vodovodu z ulice Zelenýho do ulice Rybízovna 
aby v případě havárie na vodovodním řadu v ul. Rybízovna 
nebyla přerušena dodávka pitné vody do Peršíkova. Ten 
je momentálně zásoben z vodovodního řadu vedoucího  
z ul. Rybízovna. 
Na závěr vyvolal starosta diskuzi, zda jednání Zastupitelstva 
Městyse Havlíčkovy Borové nesvolávat již pravidelně druhý 
pátek v měsíci od 18 hodin. Po diskuzi bylo odsouhlaseno 
většinou, že konání zastupitelstev bude svoláváno na druhý 
pátek v měsíci na 19 hodinu. Avšak příští měsíc se bude 
výjimečně konat 18. 11. 2022 v 19 hodin. Schůzka končícího 
finančního výboru s nově zvoleným finančním výborem 
proběhne pravděpodobně 10. 11.  2022. 

Příští jednání zastupitelstva se bude konat 18. listopadu od 
19 hodin.
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 PERŠÍKOVSKÉ OKÉNKO                                                                                                            LISTOPAD  2022   

TVOŘTE BOROVSKÉ LISTY  
S NÁMI

Stránka Peršíkovské okénko je nová 
rubrika Borovských listů, která bude 
patřit dotazům a záležitostem obyvatel 
Peršíkova. Členové redakční rady by 
byli velmi rádi, pokud by Peršíkovští 
posílali své dotazy, náměty, stížnosti  
a pozvánky na akce do Borovských listů 
pravidelně, protože stránka Peršíkovské 
okénko má sloužit především jim. Není 
to o tom, že Borovští by měli vymýšlet, 
co Peršíkovské pálí, co je zajímá a měli 
se domýšlet, jaké informace Peršíkovští 

PERŠÍKOVSKÉ OKÉNKO
potřebují a chtějí. Proto budeme moc 
rádi, když aktivita přijde právě od vás, 
neboť stránka má sloužit právě vám.

Na této stránce bude tedy možné 
najít odpovědi na otázky, které vás 
zajímají. Zásadní ovšem je, aby se 
k nám ta otázka dostala. Možnosti, 
jak k nám dotazy doputují, jsou 
různé. Můžete napsat na e-maily  
redakcni.rada.hb@gmail.com nebo 
h.tonarova@seznam.cz. Dotaz, námět, 
připomínku, které chcete, aby proběhly 
Borovskými listy, můžete zanechat 
na úřadu městyse na přepážce, ve 
schránce či je můžete předat dvěma 

zastupitelům z Peršíkova – Janu 
Frühbauerovi či Drahoslavě Ende.

Když bude o prostor na této stránce 
zájem, budeme moc rádi. Klidně můžete 
přicházet i s náměty na rozhovor s lidmi 
z Peršíkova, pokud se něčím zajímavým 
zabývají, mají zajímavý koníček, uspěli 
v nějaké soutěži, vyznávají netradiční 
sport a podobně. Samozřejmě se 
může stát, že žádné dotazy či náměty 
z Peršíkova nepřijdou, v tom případě 
bychom zaplnili stránku jiným 
materiálem. Takže – je to na vás a moc 
se těšíme, že Peršíkov a zajímavosti  
z něj se stanou pravidelnou rubrikou, 
kterou si jistě s chutí přečtou i Borovští.                     

                                                         (red)

VY SE PTÁTE, LISTY ZAJISTÍ 
ODPOVĚDI NA TO, CO VÁS 
ZAJÍMÁ
Do redakční rady se dostaly první 
otázky obyvatel Peršíkova. Děkujeme 
za ně a odpovídá na ně starosta 
Přemysl Tonar. Pokud by vás jeho 
odpovědi neuspokojily, prosím pošlete 
nám doplňující dotazy. 
Kdy bude fungovat nová majetková 
komise, aby řešila záležitosti lidí 
v Peršíkově?
Majetková komise začne fungovat 
nejpozději do konce listopadu, protože 
ji čeká mnoho řešení v celém městysu 
včetně Peršíkova a čeká ji mnoho 
žádostí od jednotlivých občanů, které 
bude muset posoudit a nabídnout radě 
i zastupitelstvu návrh na vyřešení. 
Co a jak se teď řeší kolem kanalizace  
v Peršíkově?

SOUSEDSKÝ SVAŘÁČEK 
U BETLÉMA

Již druhým rokem se 
uskuteční příjemné sousedské 
besedování u svařáku 
v Peršíkově u křížku, a to 
každou neděli adventní. 
Startuje se tedy již v neděli 
27. listopadu, začátek bude od 
16 hodin. S sebou si vezměte 
vánoční náladu a klidně i něco 
dobrého na zub.

Splašková kanalizace v Peršíkově je ve 
fázi povolování stavby. Nyní je vydán 
územní souhlas a bude následovat 
zpracování dokumentace pro stavební 
povolení. V tomto stupni se budeme 
snažit, aby byla dokumentace zároveň 
vyhotovena i jako realizační. Na 
obyvatele Peršíkova připadne úkol nám 
ukázat, kde a jak hluboko se budou 
napojovat na připravovanou kanalizaci.
Jak budou následně řešeny povrchy 
silnic - termínově, výhledově?
V případě, že se buduje gravitační 
kanalizace, tak je potřeba se připravit na 
celoplošné znehodnocení komunikací. 
Když k tomu připočteme hloubku 
uložení, tak je nejlepší opravovat, nebo 
pokládat nový povrch s odstupem 
jednoho roku. Jednoduše řečeno, 
jezdit po zhutněném výkopu, který je 
zpevněn štěrkodrtí. 

V projektu je počítáno s celoplošnou 
opravou. Otázkou zůstane cenová 

únosnost celého projektu, protože 
na jednoho trvale žijícího občana 
se můžou náklady pohybovat i přes  
500 tisíc korun, které bude muset městys 
ušetřit či získat jinak. Jasno budeme mít 
na jaře, kdy se předpokládá dokončení 
realizační dokumentace včetně 
položkového rozpočtu. Poté budeme 
znát přesnější finanční náročnost  
a následné dotační možnosti.
Osadní výbor - proč by byl vhodný, 
jak funguje, kolik členů může být a jak 
mohou lidé přinášet náměty?
Osadní výbor by byl výhodný jako 
pojítko mezi občany osad a zastupiteli. 
Počet členů by měl být minimálně tři. 
Byl bych rád, kdyby se znovu činnost 
osadního výboru oživila. Přece jenom 
nás čeká v Peršíkově příprava splaškové 
kanalizace a pozemkové úpravy  
a v Železných Horkách pozemkové 
úpravy. Bylo by dobré tyto akce využít 
a osady posunout o kus dál.
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ITALKU MARTU PŘIVEDLA DO BOROVÉ LÁSKA NA PRVNÍ 
POHLED, TEĎ TU VYCHOVÁVÁ DVĚ DĚTI A CVIČÍ JÓGU

Paleta jejích zájmů začíná od tance a zpěvu, přes malování po vyrábění. Ale největší vášní je teď rodina
Od poloviny října se v budově základní 
školy opět cvičí jóga. Tentokrát ji 
vede žena, která v Havlíčkově Borové 
už nějaký čas žije a vychovává 
s partnerem dvě děti, ale kterou řada 
z nás vůbec nezná a jejíž jméno zní 
poněkud cizokrajně – 35letá Marta 
Sartori. O rozhovor s ní jsme pro 
Borovské listy už nějaký čas stáli, ale 
není ráda středem pozornosti a na 
nabídku přistoupila v okamžiku, kdy 
se lidem chtěla představit jako žena, 
která pro ně začala pořádat kurzy jógy, 
a já jsem za to moc ráda…

Marto, můžeš nám říct, jak se krásná 
Italka ocitla na Českomoravské 
Vysočině?
Stalo se to zhruba před jedenácti lety 
v období, když jsem byla ráda, že na 
několik let konečně nemusím mít 
žádného partnera a užívám si svobodu. 
Jela jsem do Prahy na hudební 
workshop a hned první den jsem se 
zamilovala do jednoho borovského 
klavíristy. Rozhodla jsem se, že s ním 
nejspíš strávím zbytek života. Onen 
klavírista nebyl proti, ale do Itálie se 
nechystal, tak jsem neměla na výběr...
Myslím, že pro řadu z nás by bylo 
zajímavé, kdybys nám řekla, jak Italka 
nás Čechy vlastně vnímá? Určitě je 
řada oblastí, v níž se velmi lišíme…
To je velká kapitola, o tom by mohlo 
vyjít celé číslo Borovských listů - ve 
spolupráci s dalším Italem, který tu žije 
– Dantem – a který by nejspíš dal úplně 
jiné odpovědi!

No, nedá se to zobecňovat a závěr 
mých životních zkušeností je, že jsme 
všichni všude svou podstatou stejní.  
I tak trochu zobecňovat budu...s tím, že 

to jsou jen osobní dojmy Italky, která 
žije ve své „bublině“.

Tak tedy - například se mi zdá, že 
Češi jsou oproti Italům hodně akční, 
mají rádi plánování a aktivně trávený 
čas. Což má klady a zápory. V Itálii jsem 
byla zvyklá, že pokud se chci setkat 
s kamarádkou, zavolám jí nebo se  
u ní rovnou stavím a ona má většinou 
volno, kdežto tady v Česku setkání 
vyjde v nejlepším případě za měsíc 
(po konzultování přeplněné agendy), 
protože lidé jsou hodně zaneprázdnění 
– a pokud mají náhodou volno, tak hned 
nasednou na kola a pojedou na výlet  
a já je doma prostě nenajdu. Výrazy jako 
„nestíhat“, „vyřizovat“, „mít se rychle“, 
„mít se pracovně“ přesný překlad do 
italštiny nemají… Druhá strana mince 
je, že Češi jsou většinou spolehliví, rádi 
se pustí do akce a v neposlední řadě 
chodí většinou včas - na rozdíl od jižních 
národů. Tohle prakticky znamená, že 
tady jde efektivně organizovat akce, 
pustit se spolu do projektů, hnout 
světem (pokud je to však potřeba...) 

Další věc, kterou já osobně velmi 
oceňuji, jsou ty takzvané „zlaté 
české ručičky“ – sama hodně ráda 
tvořím a vyrábím ledacos, od bot 
a oblečení po linorytová razítka 
a neobvyklé kuchyňské produkty. 
Tady je velká dostupnost materiálů, 
kurzů, informačních zdrojů a zejména 
zajímavých lidí, kteří se vydávají 
alternativními cestami a chtějí si věci 
vyrábět sami, podomácku a originálně. 
Ne, že by tohle neexistovalo v Itálii, ale 
běžní Italové tím zas tolik nežijí.

Co se týče osobnosti – já vycházím 
líp s Čechy než s Italy (asi nejsem úplně 
typická Italka).  Procestovala jsem 
několik slovanských zemí a ta slovanská 
duše je mi nějak blíž. Možná vy Češi jste 
na první pohled uzavřenější a poněkud 
„chladnější“ - často kvůli tomu docela 
hodně trpím, ale když se mi podaří 
do těch duší proniknout a konečně se 
otevřete, tak potom jsou to většinou 
vztahy hlubší, trvanlivější a pro mě víc 
naplňující.
A co rozdíl mezi životem v italské 
a české vesnici? Je to také hodně 
odlišné?
Nikdy jsem na italské vesnici nežila, 
vyrůstala jsem ve městě, ale na svých 
toulkách po Evropě jsem si všimla, 
že v jižních vesnicích (včetně těch 
italských) žijí spíš starší lidé nebo třeba 
zemědělci, že mladí spíš utíkají do měst 
a že ty vesnice zas tolik kulturně nežijí. 
Tady se mi zdá, že i ty nejmenší vesnice 
mají dětské hřiště, obchod, často  
i knihovnu nebo dokonce muzeum, 

dějí se zajímavé akce, probíhají kurzy 
(třeba jógy…). Přesto je taky pravda, že 
o vesnici „malé“ na italské standardy by 
Češi řekli, že je docela velká.
Prozradím na tebe, že tvou vášní je jak 
pohyb, tak zpěv. Začneme pohybem. 
Kdy jsi mu propadla?
Nejspíš ještě v době, když jsem žila 
v mamčině břiše. Mamka je totiž 
tanečnice, učitelka a choreografka 
současného tance a tou cestou se 
vydala i moje o 18 let starší sestra. 
Strávila jsem alespoň třetinu času 
mimo školu buď přímo tancováním, 
anebo pozorováním těch mých dvou 
„bohyní“ a dalších tanečnic a tanečníků 
na zkouškách v divadlech, případně 
tajným opakováním jejich pohybů za 
oponou při představeních. Pak jsem 
toho nechala v období puberty, když 
konflikty matka-dcera se začaly do 
toho moc plést, jak to bývá. I tak jsem 
za to, co mi moje mamka předala, moc 
vděčná. Tanec se pravidelně vrací do 
mého života a jakýkoli druh pohybu 
respektující přirozenost těla je pro 
mě stále, podobně jako zpěv, zdroj 
okamžité radosti, uvolnění emocí  
a propojení sama se sebou.  Navíc tělo 
a hlas žádný prostor nezaberou, mám 
je vždy s sebou a jsou to podle mě 
nejpřímější výrazové prostředky.
Ty se v tuto chvíli účastníš i lektorského 
výcviku na Loona dance. Co si pod tím 
máme představit?
Je to koncept prožitkového tance 
pro ženy, který vznikl v roce  
2011 taneční praxí autorky Lucie 
Kupcové. Je to taneční meditace  

Foto: 2x Petra Königsmarková
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v podobě jednoduchých opakovaných 
pohybů, během kterých se klade velký 
důraz na oblast pánve – doslova to 
znamená „tanec dělohy“ (lůna). „Luna“ 
latinsky znamená mimochodem „měsíc“ 
(ten na obloze), což samozřejmě není 
náhoda. Je to komplexní práce, která 
se nedá tady úplně shrnout. Pracuje 
se totiž na různých úrovních - fyzické, 
energetické, duševní i mentální -  
s ženskými archetypy, se živly, s ženskou 
cykličností. Rozvíjí se při tom ženské 
kvality, pravá mozková hemisféra, 
tedy hlavně intuice a tvořivost, 
sebevědomí...

Líbí se mi, že je to takový moderní 
ženský kruh a tím skvělý způsob, jak 
se propojit s dalšími ženami – a to bez 
hodnocení nebo porovnávání výkonů, 
v bezpečném prostředí, kde můžu být 
sama sebou, nabít se a jen tak plynout, 
být v přítomnosti.

Měla jsem loni to štěstí Loona dance 

vyzkoušet díky kamarádce Michaele 
Málkové, která to aktuálně vede  
v Havlíčkově Brodě (velmi doporučuji!) 
a přes to počáteční váhání – není to moc 
„ezo“ ? – hned jsem se pro to nadchla. 
Když jsem se pak v červnu přihlásila na 
lektorský kurz, brala jsem to spíš jako 
sebepoznávací cestu, ale už během 
prvního víkendu mi bylo jasné, že tohle 
musím předávat dál! Tak – máte se do 
budoucna na co těšit… 
A mohu se zeptat ještě na zpěv? Slyšela 
jsem nahrávku, v níž nádherně zpíváš. 
Teď úplně nevím, zda je pro tebe větší 
vášní pohyb nebo právě zpěv. Jak to 
je?
Díky. Je to tak, že až nedávno jsem 
přestala bojovat s tím, že mám spoustu 
vášní a že bych si už měla konečně 
vybrat jednu hlavní a tu pořádně 
rozvinout. Aktuálně si užívám to, že 
mě baví hodně různých věcí, že mám 
období zpěvu, pak malování, potom 

období tance, a že tohle „skákání“ není 
koneckonců špatné. Jsme zvyklí, že 
bychom co nejdřív měli vybrat to, čím 
budeme, a toho se pevně držet – ale 
takto je pro mě - zatím - život pestřejší, 
zajímavější.  A hlavně – já si teď užívám 
rodinu, trávím hodně času se svými 
dětmi, pro mě je to nejcennější, co 
může být. Navíc plánujeme - tedy 
přejeme si, protože nám to plánování 
moc nejde, jsme přece česko-italská 
rodina  - další „přírůstky“… Na zlepšení 
se ve zpěvu, tanci, umění, poznávání 
bylinek a hub a dalších stovkách věcí, co 
bych chtěla umět hned teď, mám celý 
zbytek života.
Můžeme se těšit na nějaký koncert 
v Borové nebo okolí?
Myslím si, že ano.

Děkuji za rozhovor.

Hana Tonarová

SLOVO
HEJTMANA

Komunální volby jako meta i 
nový start
O výsledku letošních voleb do 
zastupitelstev obcí rozhodly hlasy 
občanů, kterým není lhostejné, kdo 
je na radnicích a obecních úřadech 
zastupuje. Výsledky nejsou pouze 
statistickým závěrem, ale především 
zrcadlením důvěry voličů v novou 
nebo staronovou samosprávu, která 
bude mít v následujících čtyřech letech 
v rukách plánování, rozvoj a veškeré 
místní veřejné služby. Přesně té důvěry, 
která dělá naše města a obce, mimo 
jiné, dobrými místy pro život. 

Volby jsou současně i příležitostí pro 
občany vystavit starostům a obecním 
radám „vysvědčení“, kdy opakování 
resp. návrat do starostovského křesla 
je známkou úspěchu. Na druhou stranu  
i změny v obsazení místních samospráv 
je třeba vnímat pozitivně, třeba 
jako příslib něčeho nového, svěžího 
a očekávaně chtěného. Končícím 
zastupitelstvům je třeba vyslovit velké 
poděkování za jejich práci, za odvahu 
dělat stále nové věci, za angažovanost 
a patriotismus, za sílu a trpělivost, 
se kterou je třeba stále vysvětlovat  
a argumentovat ve prospěch CELÉ 
obce. Novým i staronovým týmům ve 
vedení všech našich 704 regionálních 
sídel chce být Kraj Vysočina i jeho úřad 
nadále silným a spolehlivým partnerem, 
který podá nejen pomocnou ruku 
v řešení obvyklých agend, ale 
především nabídne cesty a nástroje pro 
plnění reálných a smysluplných plánů, 
projektů, ale i volebních slibů. Obce  
a jejich přání jsou inspirací pro krajem 
nastavované dotační příležitosti. 

Už několikrát jsme se přesvědčili, 
že největší užitek má společnost 
z projektů, které přichází zevnitř 
z území a kraj na nich spolupracuje 
s činorodými obcemi, jejich spolky, 
sdruženími, ale i sportovními kluby 
nebo místně působícími neziskovkami. 
Nové volební období je také příležitostí 
posílit, a to i ze strany kraje, spolupráci 
a partnerství mezi okresy i městy. Už 
v minulosti se bohužel neosvědčilo 
řešení problémů tzv. na sílu, bez ochoty 
hledat kompromisy, 
bez respektu práva 
na argumenty toho 
druhého, s rezignací 
na slušnost. 

Stále platí, 
že kontakty na 
hejtmana Kraje 
Vysočina a celou 
krajskou radu jsou 
veřejné. Nic se 
nezměnilo ani na 
tom, že veřejnost  
i starostové mohou 
kdykoli využít tato 
spojení, aby nás 
upozornili na situace, 
které bychom mohli 
pomoci vyřešit. 
Dobrým vztahům 
neprospívá, když 
se o problému 
dozvídáme z médií. 
A přitom stačí často 
jen jeden telefonát 
nebo mail a média 
mohou informovat 
nejen o problému, 
což je v pořádku, 
ale zároveň i o jeho 
řešení. Protože  
o tom je spolupráce 
kraje, měst a obcí. 

Hledat společně kompromisy, dostupná 
řešení, navzájem se motivovat k dalším 
odvážnějším projektům – být si 
navzájem spolehlivými partnery.

Těším se na spolupráci s novými 
zastupitelstvy. Na Vysočině v nich 
zasednou stovky žen a mužů. Jejich hlas 
určitě bude slyšet a já jsem připraven 
jim naslouchat. 

Vítězslav Schrek,  
hejtman Kraje Vysočina

Sbor dobrovolných hasičů
Havlíčkova Borová

uskuteční v sobotu dne 12. listopadu 2022

SBĚR ŽELEZNÉHO
ŠROTU

Sběr proběhne v Havlíčkově Borové
a v osadách Peršíkov a Železné Horky.



561 202 049 - účetní ZŠ, 087 ředitelna
561 202 089 - sborovna, 093 družina
561 202 033 - jídelna
734 230 317 - MŠ
info@zsborova.cz; www.zsborova.cz
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MŮJ LITERÁRNÍ PŘÍBĚH ČEKÁ NA 
TVOJE PŘEČTENÍ

Rok se s rokem sešel a my už opět pilně tvoříme záložky do knihy, abychom 
mohli obdarovat milým a zároveň funkčním dárkem kamaráda z partnerské školy. 
Česko-slovenský projekt s názvem „Záložka do knihy spojuje“, který je zaměřen 
na podporu čtenářské gramotnosti žáků, na naší škole ve druhém říjnovém týdnu 
opět ožil. Oblíbený projekt, do kterého se každoročně s vervou zapojuje celá škola 
napříč ročníky, nese tentokrát téma ztvárnění literárního příběhu. Ani v letošním 
roce nejsou meze naší fantazii kladeny, tvar, velikost i technika ztvárnění je pro 
žáky naprosto libovolná. Tak se nechme překvapit, jak se dílo tento rok podaří.

Mgr. Anna Janáčková

DEN JAZYKŮ KŘÍŽEM KRÁŽEM ČASEM
Den jazyků není u nás na škole žádnou 
novinkou. Každoročně usilujeme o 
to, abychom mohli pod pomyslnou 
slupku jazyka nahlédnout tak trochu 
jinak a netradičně. Po loňském akčním 
gastroročníku jsme se proto letos 
rozhodli pro změnu, při které jsme do 
tohoto dne zařadili pouze jazyky, se 
kterými se pravidelně setkáváme ve 
vyučovacích hodinách. 

Lákalo by vás cestovat časem? 
Posadit se do školní lavice o několik 
desítek, stovek let nazpět? Nebo 
byste si rádi vyzkoušeli výuku s tváří 
budoucnosti? Pak jste na správném 
místě, protože právě s tímto nápadem 
jsme letos při příležitosti Evropského 
dne jazyků pracovali i my. 

Stroj času, se všemi akustickými 
i vizuálními vychytávkami, nás 
nejprve přenesl do minulosti, která je 
v roce 1832 neodmyslitelně spojena 
s němčinou. Poté jsme se přesunuli do 
blízké současnosti, kde probíhala výuka 
angličtiny v roce 2025 a nakonec jsme 
se vydali hledat výuku českého jazyka 
v roce 2070. Netradiční pojetí bylo 
umocněno zejména tím, že  realizace 
„hodiny“ byla tentokrát skutečně na 
žácích samotných. 

Žáci si tak vyzkoušeli, jak moc 
rozdílná byla výuka v dřívějších dobách, 

jak probíhá dnes a zamysleli se zároveň 
i nad tím, jak asi pravděpodobně bude 
vypadat vyučování za několik let. Bude 
tu místo jazyka skutečně jenom jakási 
šifra? Bude mít ještě učitel v hodinách 
vůbec nějaké slovo? Nebo budeme 
muset za potrestání ukazovátkem ještě 
poděkovat, jako tomu bylo dříve? Nu, 
jen těžko říct...

Chtěli bychom tímto pochválit žáky 
za vynaloženou snahu a originalitu 
ztvárnění svých hodin při závěrečné 
prezentaci a také poděkovat ostatním 
vyučujícím a kolegům, kteří se Dne 
jazyků účastnili, aktivně se zapojili  
a užili si jej společně s námi. Věřte nebo 
ne, o zábavu bylo postaráno...

Mgr. Anna Janáčková
Mgr. Marek Kotrč

VÝTVARNÁ PŘEHLÍDKA ŽÁKŮ A STUDENTŮ Z MIKROREGIONU PODOUBRAVÍ
„EVROPA, VE KTERÉ CHCI ŽÍT: EVROPA 2050“

Svazek obcí Podoubraví se zapojil do 
evropské výtvarné přehlídky s názvem 
Evropa, ve které chci žít: Evropa v roce 
2050. Tato přehlídka byla vyhlášena 
Univerzitou Karlovou, spolkem 
W&ART a Českými centry v souvislosti  
s předsednictvím České republiky  
v Radě EU. Přináší možnost zjistit, jak 
naše mladá generace vidí rok 2050, až 
bude dospělá a jak by si představovala 
vývoj v našem regionu či oboru nebo 
jakou má vizi z pohledu celé Evropy. 

Z celého mikroregionu se zapojili žáci 
a studenti z těchto škol: ZŠ Smetanova 
Chotěboř, ZUŠ Chotěboř, ZŠ a PŠ 

Chotěboř, Gymnázium Chotěboř, VOŠ, 
OA a SOUT Chotěboř, ZŠ Havlíčkova 
Borová, ZŠ Libice nad Doubravou,  
ZŠ Maleč, ZŠ Nová Ves u Chotěboře,  
ZŠ Sobíňov a ZŠ Ždírec nad Doubravou.

Celkem se nám shromáždilo kolem 
180 výkresů a děl a z toho jich šest 
postoupilo do užšího výběru v rámci 
evropského kola. Jednou ze šestice 
je i naše páťačka Helena Steklačová. 
Tato díla budou vystavena a oceněna  
v Karolinu 22. 11. 2022 na vernisáži, 
která celý tento mezinárodní projekt 
ukončí.  

Všechna shromážděná díla žáků  

a studentů z mikroregionu Podoubraví 
pak můžete vidět na regionální výtvarné 
přehlídce, která je veřejnosti přístupná 
od 24. října do 16. listopadu v Junioru 
DDM-SVČ Chotěboř v předsálí velkého 
sálu. Výstavu můžete navštívit každý 
všední den v době od 9 do 18 hodin.

Svazek obcí Podoubraví a kolektiv 
Junioru Vás srdečně zvou na regionální 
přehlídku s názvem „Evropa, ve které 
chci žít: Evropa v roce 2050“.

Dita Benáková, 
 Svazek obcí Podoubraví
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NOVINKY  
ZE ŠKOLKY

Podzim v plném proudu
S létem jsme se nedávno rozloučili  
a podzim už je opravdu v plném proudu. 
A tak je tomu i s děním u nás ve školce. 
Nové děti se postupně adaptovaly a ve 
třídě jsou jako doma. Předškolní děti 
se svědomitě pustily do plnění radostí  
a povinností předškoláků.

Na konci září proběhlo preventivní 
screeningové vyšetření zraku, 
které přispívá k včasnému odhalení 
zrakových vad. Vyšetření přihlášených 
dětí provedlo nestátní zdravotnické 
zařízení PRIMA 
VIZUS. 

Pak jsme si  
27. září užili první 
výlet autobusem 
v tomto školním 
roce. Housenky  
a Myšky společně 
navštívily Dýňový 
svět v Nové Vsi 
u Leštiny. Všude 
bylo mnoho dýní 
různých druhů, 
tvarů a barev. I přes 
mírné mrholení si 
děti pobyt na statku 
mezi pyramidami 
z dýní a v dýňových 
bludištích moc 
užily.

Týden knihoven
Obě třídy naší školky navštívily místní 
knihovnu, která se připojila k akci 
„Týden knihoven 2022“. Knihovnice 
slečna Vencová si pro děti – v úterý 
pro Myšky a ve středu pro Housenky 
– připravila pohádkové tvoření. Děti si 
poslechly pohádku Zvířátka a loupežníci 
a pak lepily, kreslily a vyzkoušely si 
frotáž listů.

Podzimní procházka
Všichni jsme napjatě očekávali tradiční 
Podvečerní vycházku podzimní 

přírodou. Ve středu 5. října jsme 
se dočkali a jako každý rok se sešli 
v hojném počtu s dětmi a jejich rodiči 
na dvorku u MŠ, abychom mohli vyrazit 
za soutěžemi. Děkujeme ochotným 
školákům za seznámení dětí s úkoly  
a pečlivou kontrolu při jejich plnění. Na 
ohni si všichni opekli špekáčky a takto 
posilněni se mohli zúčastnit tradičního 
přetahování. Počasí nám přálo, a tak 
jsme vytrvale pokračovali příjemnou 
vycházkou přes Peršíkov a zpět do 
Borové.

Housenky navštívily 13. října Krajskou 
knihovnu Vysočiny v Havlíčkově Brodě. 
Děti v hodinovém výukovém programu 
pracovaly s knihou Jakub a Jáchym  
a plnily různé úkoly zaměřené na 

práci ve skupině. Ve stejný den Myšky 
vyrazily do kina v Krucemburku na 
pásmo pohádek „O Krtečkovi“, které 
se jim moc líbilo. Spolu se školáky  
z 1., 2. a 3. třídy si Myšky první kino  
i cestování autobusem výborně užily.

Největší brambor
V obou třídách si užíváme barevný 
podzim, třídíme ovoce a zeleninu, 
sbíráme přírodniny, pouštíme draka 
a chodíme rádi na vycházky. Jsme 
nadšení, když můžeme navštívit 

moštárnu, sledovat průběh moštování 
a ještě ochutnat právě připravený mošt. 
Velkou radost měly děti i z návštěvy 
místní bramborárny. Prohlédly si nejen 
velké hromady brambor, ale i jak se 
brambory třídí nebo balí.

Ve třídě Myšek proběhlo 
vyhodnocení soutěže „O největší 
brambor letošní sklizně“. Do soutěže se 
zapojily všechny děti. Pečlivým vážením 
jsme zjistili, že vyhrál Vojtíšek Nevole 
s bramborem o váze 1156 g.

Předškolní děti pokračují 
v plaveckém výcviku, užívají si pobyt 
ve vodě a s každou další lekcí se 
zdokonalují.

Housenky se vypravily na návštěvu 
do školní družiny. Starší kamarádi je  

s radostí přivítali, 
společně si  
v družině pohráli 
a užili si pobyt na 
dětském hřišti.

H o u s e n k y 
zahájily celoroční 
čtenářský projekt 
„Paní učitelko, 
pane učiteli, 
přijďte nám číst 
a vyprávět“. Jako 
prvního hosta 
Housenky přivítaly 
paní učitelkou 
Janu Žákovou 
z 1. stupně. 
Děti se zájmem 
p o s l o u c h a l y 
její vyprávění  
o dětství a před 
odpočinkem si 

poslechly pohádku O Budulínkovi.
Myšky pokračují v celoročním 

projektu „Naše jabloň“. Na vycházkách 
pozorují jabloň a její podzimní změny – 
žloutnutí listů a spadaná zralá jablíčka.

Ve čtvrtek 20. října se obě třídy naší 
školky zúčastnily discgolfového turnaje, 
který pořádali žáci IX. třídy. Ukázali 
nám, jak se discgolf hraje a po celou 
dobu se školkáčkům pěkně věnovali.

Kolektiv MŠ

ABECEDA PENĚZ ANEB NAUČME SE POČÍTAT
Abeceda peněz, tak zní název 
projektu České spořitelny, který byl 
10. října odstartován ve spojených 
třídách. Tento projekt je zaměřen na 
prohloubení finanční gramotnosti dětí. 
Žáci 2. a 4. ročníku museli na začátku 
vyplnit vstupní kvíz, který v sobě skrýval 
mnohé finanční záludnosti.

Malí druháčci se ve světě peněz 
teprve rozkoukávají, v projektu si 
však mohou vyzkoušet, jaké to je být 
dospěláky a starat se o rodinnou kasu. 
Zatím nevědí, odkud se peníze berou 

a proč není dobré nechat všechny 
rodinné úspory třeba v hračkářství. 
Tohle všechno a mnohé další věci 
žáky druhých tříd Abeceda peněz 
naučí interaktivní formou. Děti si na 
chvíli vyzkouší být v kůži svých rodičů. 
Naučí se chápat, co je příjem, výdaj, 
vyrovnaný rodinný rozpočet a také jak 
o penězích přemýšlejí dospělí.

Díky zážitkovým aktivitám si žáci 
čtvrtých tříd vyzkouší, že peníze 
sice nekoušou, ale člověk to s nimi 
musí umět. Naučí se, jak hospodařit  

s rozpočtem, pracovat 
ve skupině a sami se 
přesvědčí, že vydělat peníze 
nemusí být dvakrát snadné.  Pomocí 
tohoto interaktivního programu se 
podívají, jak to chodí v budově ČNB  
i v pobočce České spořitelny, seznámí 
se s bankomaty, platebními kartami, 
jinými měnami. 

Díky Abecedě peněz se každá třída 
učí týmové práci, kreativnímu přístupu 
i přenášení teoretických znalostí  
do praxe.

Mgr. Vlasta Slámová

Housenky v Krajské knihovně Vysočiny v Havlíčkově Brodě. Foto: MŠ
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BOROVOU NAVŠTÍVIL PAN VÁCLAV MACHÁČEK – RIEGER
Na konci srpna navštívil Borovou na 
mé pozvání pan Václav Macháček-
Rieger s chotí. Nejednalo se sice o jeho 
první návštěvu v rodišti Karla Havlíčka 
Borovského, ale předcházející návštěvy 
byly jen krátké a spíše „pracovní“, takže 
během nich zdaleka nestihl blíže poznat 
zajímavá místa městyse.

Návštěva manželů Macháčkových 
začala na borovském náměstíčku 
prohlídkou sochy Borovského  
a pokračovala v rodném domě KHB. 
Zde manželé Macháčkovi se zájmem 
vyslechli výklad slečny Bruknerové a pan 
Macháček do návštěvní knihy zapsal: 
„Děkujeme za zajímavou prohlídku  
a výklad příběhu jedné z nejdůležitějších 
osobností emancipace českého 
národa.“

Po návštěvě muzea se Macháčkovi 
přesunuli k borovskému kostelíku, kde 
jsem je upozornil na pamětní desku  
zasazenou do kostelní zdi připomínající 
Havlíčkovy sourozence. Po procházce 
po borovském hřbitově a rozhlédnutí 
do kraje jsme společně zamířili do nové 
Aleje Karla Havlíčka Borovského, ve 
které má pan Macháček-Rieger také 
svůj strom (č. 64). Vzhledem k tomu, že 
jej na konci října loňského roku stejně 
jako zhruba polovina majitelů stromů 
vlastnoručně nesázel, jednalo se teprve 
o jeho první návštěvu jeho stromu.

Manželé Macháčkovi si třešni 
dokonce symbolicky zalili a prošli alejí 
až na konec, aby si prohlédli sochu 
Epigram od Radomíra Dvořáka a užili 
si krásný výhled na Borovou. Zejména 
paní Macháčkové se, jako dle svého 
tvrzení velké obdivovatelce alejí coby 
krajinotvorného prvku, Havlíčkova 
alej zakončená remízkem vzrostlých 
jehličnanů moc líbila a vyjádřila úmysl 
se do ní a do jejího okolí v budoucnu 
určitě ještě několikrát vrátit, třeba 
i na procházku se svým psem. Pan 
Macháček zase ocenil ideu připomenutí 
dvoustého výročí narození Havlíčka 
Borovského něčím, co bude snad 
přetrvávat po generace. U tabule se 
jmény majitelů stromů pak oba dva 
zaujalo, že jméno „Rieger“ je mezi nimi 
zastoupeno celkem pětkrát. Na konci 
svého odpoledního pobytu v Borové 
si Macháčkovi ještě prohlédli moji 
sochu Havlíčka od sochaře Olšiaka, 
aby z Borové odjížděli s vědomím, že ji 
celkem důkladně poznali.

František Ladislav Rieger 
(1818 – 1903) patřil 
k nejvýznamnějším českým 
osobnostem 19. století. Jako politik  
a spoluzakladatel Národní 
(staročeské) strany prosazoval 
liberální postoje a federalizaci 
rakouské monarchie. Svým úsilím 
o národní emancipaci, politickou 
činností, organizováním 
společenského, kulturního  
i hospodářského života, rozhledem, 
vzděláním i lidskými kvalitami 
dosáhl v českých zemích zcela 
výjimečné autority a popularity. 
Zároveň je velmi propojen i se svým 
současníkem Karlem Havlíčkem. 
V korespondenci Havlíčka s jeho 
matkou je zachyceno, jak Havlíček 
v roce 1848 bez nadsázky zachránil 
Riegerovi život. V tomto revolučním 
roce působili oba jako poslanci 
Říšského sněmu ve Vídni. Jednalo 
se o dobu velkých sociálních bouří, 
kdy nižší vrstvy obyvatel obracely 
svůj hněv vůči vrcholným politikům, 
přičemž se stal i násilný případ, kdy 
byl rakouský ministr války Theodor 
Baillet de Latour vzbouřeneckou 
částí vídeňského obyvatelstva 
lynčován a nakonec pověšen na 
kandelábr. V této atmosféře se 
Havlíček dozvěděl, že dav má 
spadeno i na poslance F. L. Riegera 
a stihl jej na poslední chvíli varovat 
a urychleně s ním (snad dokonce 
v ženských přestrojeních) opustit 
Vídeň. Později na tuto událost Rieger 
vzpomínal takto: „Tehdy se stalo, že 
jsem se dostal na proskripční listinu 
a že mne hledali dělníci v mém bytě, 
a kdybych nebyl býval náhodou 
varován přítelem Havlíčkem, mohl 
jsem sdíleti osud s Latourem.“ 
Havlíček ještě z Brixenu Riegerovi 
gratuloval k sňatku s dcerou 
Františka Palackého Marií Palackou 
v srpnu roku 1853 takto: „Kdo chce 
hezkou ženu mít, musí pro ni do 
Čech jít. Jsouť veselé jak mladé 
kočičky, líčko bílé jako sníh, husté 
brvy na očích, zrak se blyští jako dvě 
hvězdičky.“ Ostatně Riegerův tchán 
František Palacký (1798 – 1876) 
byl tím, kdo Havlíčka doporučil na 
místo redaktora Pražských novin 
a později jej povzbuzoval svými 
dopisy i do Brixenu. Po smrti své 
manželky se Palacký stal členem 
rodiny svého zetě  a prožil na zámku 
Maleč, který F. L. Rieger zakoupil 
jako své letní sídlo, posledních 14 let 
svého života. Napsal zde mimo 
jiné také část svého stěžejního díla 
„Dějiny národu českého v Čechách  
a v Moravě“.
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Závěrem bych zde rád 
od pana Macháčka a jeho 
paní tlumočil srdečné 
pozvání všech Borováků na 
zámek Maleč na prohlídku 
expozice Památníku  
F. L. Riegera a F. Palackého, 
který zde v létě roku  
2018 vznikl po zdlouhavých 
restitučních peripetiích, 
nutné náročné rekonstrukci 
a nezměrném úsilí Václava 
Macháčka a jeho rodiny. 
Krásný pozdně renesanční 
zámek je od Borové vzdálen 
jen 22 kilometrů a expozici 
si je možno prohlédnout od června 
do konce září o víkendech od 10 do 
17 hodin. Ve všední dny a i mimo 
čtyři měsíce, po které je standardně 
otevřeno, mohou po předchozí 

Václav Macháček-Rieger (*1947) je 
prapravnukem Františka Ladislava 
Riegera. Jeho maminkou byla 
významná pražská germanistka  
a překladatelka německé literatury 
do češtiny Věra Macháčková-
Riegerová, která se dožila téměř  
98 let. Absolventa stavební 
průmyslovky od směřování k 
architektuře odvedla hudba, ve které 
našel únik od komunistického režimu. 
V mládí byl kytaristou v úspěšných 
popových a country kapelách, mimo 
jiné v Country Beatu Jiřího Brabce, 
kde hrál od poloviny 60. let takřka 
po dvě dekády na baskytaru. Až do 
počátku devadesátých let se živil 
hudbou: koncertováním, studiovou 
hrou a zvukařskou prací. V polovině 
devadesátých let získal v restituci 
zámek Maleč, a o jeho další 
životní náplni tak bylo nezvratně 
rozhodnuto. Mnohaleté neúnavné 
úsilí o vybudování památníku 
zachovávajícího odkaz jeho předků, 
patřících nesporně k elitě českého 
národa, vychází z jeho pevných 
morálních zásad, víry v obyčejnou 
lidskou slušnost a úcty k hodnotám 
a vzdělání. V současnosti se Václav 
Macháček-Rieger odkazuje také 
ke Karlu Havlíčkovi, když k celkové 
společenské atmosféře říká: „Chybí 
nám tu jeho údernost, kritičnost  
a charisma.“ A míří tím k Havlíčkově 
kritickému názoru na Rusko, k jeho 
angažovanému politickému postoji  
i ke zdůrazňování důležitosti voleb.

individuální domluvě navštívit zámek 
skupiny čítající minimálně deset osob. 
Manželé Macháčkovi již v loňském 
roce v květnu v souvislosti s dočasně 
instalovanou výstavou uspořádanou 
u příležitosti dvoustého výročí narození 
Havlíčka „Směle kupředu! Svět Karla 

Havlíčka“ přijali na svém 
zámku v Malči více než 
čtyřicetičlennou autobusovou 
výpravu z Borové pod vedením 
ředitelky základní školy Mgr. 
Martiny Brychtové a dalších 
představitelů městyse.

Martin Barák, Praha a Havlíčkova 
Borová čp. 170

zdroj: Wikipedie; www.
zamekmalec.cz; https://vltava.
rozhlas.cz/chybi-nam-tu-jeho-
udernost-a-kriticnost-rika-vaclav-
machacek-o-havlicku-8496228foto: vysocina.eu

POCHOD MEZI DVĚMA SVĚTY
Zveme Vás na 4. ročník dobročinného pochodu Mezi Dvěma Světy, 
který se uskuteční druhý adventní víkend 3. 12. 2022 v Havlíčkově 
Borové. Vyrážet se bude v 13:30 od obecního úřadu a za každého 
zúčastněného sponzor přispěje 80 Kč na rozvoj projektu Na vlastní 
duši, což jsou preventivní programy pro děti a mladistvé, se kterými 
se na společných workshopech ve školách zaměříme na jejich duševní 
zdraví, zvládání stresu a prevenci duševního onemocnění.

Spolu s FOKUSem Vysočina jsme pro Vás připravili nenáročnou 
naučnou stezku „Cesta k duši“. Při jejím absolvování budete mít možnost 
se zaměřit na to, co děláte pro svoji psychickou pohodu, spokojenost 
a radost ze života. Dokonce si z ní odnesete zajímavý návod, který vám 
může s lecčíms pomoci. Stezka bude končit u obecního úřadu, kde 
pro vás bude nachystáno občerstvení. Následovat bude i přednáška, 
díky které poznáte jeden z workshopů projektu Na vlastní duši a také 
uslyšíte člověka, který má vlastní zkušenost s duševním onemocněním. 

A proč jsme se rozhodli zaměřit na děti a mladistvé? Protože si 
uvědomujeme potřebu mluvit s nimi o duševním zdraví. V poslední 
době totiž přibývá případů, kdy se i mladší generace potýká 
s psychickými problémy. 

Samotný pochod je určen jak pro chodce, běžce, tak i pro maminky 
s kočárky i do nezpevněného terénu. Přijďte si užít hezké odpoledne, 
načerpat vánoční atmosféru a hlavně podpořit dobrou věc. Každý 
účastník se počítá, společně získáme odměnu, díky které zrealizujeme 
další workshopy pro studenty a i vy si určitě odnesete zajímavé zážitky. 

V případě, že se nebude moci zúčastnit přímo na místě, je možné se 
po registraci na webových stránkách zapojit, kdekoliv zrovna budete. 
Více informací na: https://mezi-dvema-svety5.webnode.cz 

 Pavel Šmíd

Pochod Mezi dvěma světyPochod Mezi dvěma světyPochod Mezi dvěma světy
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a naučné stezce Cesta k duši. Společně si užijem
e druhou adventní sobotu.

3. 12. 20223. 12. 20223. 12. 2022
od 13:30od 13:30od 13:30

Start: Havlíčkova Borová, před úřadem městyse
 Svou účastí přispějete na dobrou věc. Sponzor za každého účastníka

věnuje 80 Kč na projekt Na Vlastní duši.
 Akce je určena nejen turistům ale také běžcům, a to malým i velkým.

Nezapomeňte si vhodnou obuv do zimního počasí,
ale také do přírodního terénu.

I letos se můžete připojit na dálku, tedy odkudkoli - více informací najdete
na webu pochodu - www.mezi-dvema-svety5.webnode.cz
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NOVINKY
Z KNIHOVNY

TÝDEN KNIHOVEN 2022
První říjnový týden se nejen v naší 
knihovně konal týden knihoven, který 
nabízel spoustu zajímavých akcí.  
V úterý a ve středu navštívily knihovnu 
děti z mateřské školy na Pohádkové 
tvoření. Po přečtení pohádky Zvířátka 
a loupežníci si vytvořily krásné 
obrázky, které poté ozdobily nástěnky 
ve školkách. Čtvrteční dopoledne 
pak patřila knihovna těm nejmenším 
„čtenářům“, kteří si v knihovně se 
svými maminkami prohlédli obrázkové 
knížky, vyzkoušeli Albi tužku nebo si 
postavili puzzle. V pátek měl každý 
možnost navštívit knihovnu v rámci 

dne otevřených dveří, ale 
toho bohužel nikdo nevyužil.  
A sobotní večer pak patřil 
Ondrovi Neubauerovi a jeho 
přednášce na téma Devadesát 
let muzea a knihovny v rodném 
domě KHB v Havlíčkově Borové. 
Účast na této velmi působivé 
přednášce byla bohužel velmi 
skromná, což mě osobně hlavně 
kvůli Ondrovi velmi mrzí.

Během celého týdne bylo 
možné ještě navštívit burzu 
vyřazených knih, díky které se 
ještě vybralo dalších 550 korun 
na nové knihy. Moc děkujeme 
všem, kdo se zapojili do některé 
z akcí pořádaných knihovnou - 
moc si toho vážíme.

PODZIMNÍ KNIŽNÍ 
VELETRH
Víkend v polovině října patřil  
32. ročníku Podzimnímu 
knižnímu veletrhu. Zúčastnili jsme se 
ho i my za městys s knihami o Karlu 
Havlíčku nebo naší obci. Je jasné, že 
nemáme takový úspěch s prodejem 
jako velká nakladatelství, ale i tak 
jsme prodali několik knih, brožur nebo 
plátěných tašek na knihy.

Pro nás je to nejen možnost 
prezentace, ale také možnost nakoupit 
knížky do knihovny a mnohdy  
i s věnováním od samotných autorů. Do 
knihovny tak letos přibilo 11 titulů jak 
pro děti, tak i dospělé, díky vybranému 
příspěvku z pořádaných burz knih, 

za které moc děkujeme. Mezi nimi je 
například Bílá voda od Kateřiny Tučkové 
nebo Aristokratka pod palbou lásky od 
Evžena Bočka a obě tyto knihy navíc 
ještě s věnováním. Dále pak například 
romány od Hany Marie Körnerové 
nebo Julie Caplinové, historický román 
Stanislava Češky nebo historická 
detektivka Vlastimila Vondrušky. A do 
knihovny pro mládež přibyla kniha Ela 
a noční světýlka, Statek plný zvířátek 
nebo jedna kniha z Odkazu dračích 
jezdců pro starší čtenáře - Eragon.

Klára Vencová

OTEVÍRACÍ DOBA  
listopad - únor

    PONDĚLÍ :       ZAVŘENO
   ÚTERÝ:             ZAVŘENO
   STŘEDA:          ZAVŘENO

      ČTVRTEK:        9:00 - 16:00
      PÁTEK:              9:00 - 16:00
      SOBOTA:          9:00 - 16:00

   NEDĚLE:           ZAVŘENO

Ve státní svátek připadající na čtvrtek - 
sobota je otevírající doba  

od 13:00 - 16:00

PŘEDNÁŠKA DEVADESÁT LET PAMÁTNÍKU KHB 
V HAVLÍČKOVĚ BOROVÉ

Dne 8. 10. 2022 proběhla 
v Památníku KHB přednáška 
k devadesáti letům existence muzea  
a knihovny v Borové. Muzeum bylo 
slavnostně otevřeno 15. srpna  
1931 a knihovna 28. října 1932. 
Přednáška byla zestručněním  
a zjednodušením odborného článku, 
který jsem napsal do regionálního 
sborníku Havlíčkobrodsko 35. V článku 
i v přednášce byly některé informace 
k historii Památníku ve druhé polovině 
20. století uvedeny úplně poprvé. 
V prezentaci jste mohli vidět několik 
historických fotek interiérů muzea jak 
z první republiky, tak za socialismu, kdy 
se expozice několikrát reinstalovala. 
Stejně tak nebyla nouze ani o unikátní 
historické prameny, např. pozvánku 
na otevření v roce 1931 nebo foto 
Edvard Beneše z oslav v roce 1946, kdy 
prezident přijel do Borové a muzeum si 
prohlédl. 

Ve výkladu jsme se zaměřil 
mimo jiné na Borováky, kteří 
se o vznik a fungování muzea  

a knihovny zasloužili a udržovali obojí 
v chodu dlouhá léta a často v ne úplně 
ideálních podmínkách, např. učitelé 
Petr Uchytil, Štěpán Tecl, knihovník 
František Dejnožka, Jan Bukovský…  
a to jsou jen někteří z nich. Budu se těšit 
zase na další přednášky o zajímavých 

tématech z historie Borové nebo o 
obecnějších tématech. Audiozáznam 
přednášky a prezentaci, stejně jako 
v předchozích případech, naleznete 
pod mým jménem na YouTube. 

Ondřej Neubauer 

Ondrova přednáška vycházela i z knižních pramenů, které jsou k dispozici i v naší knihovně.  
Foto: Klára Vencová
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ÁČKO KONEČNĚ ZABRALO, BÉČKO SE DRŽÍ V POPŘEDÍ 
TABULKY, POPRVÉ VYHRÁL I DOROST

V říjnu se borovskému fotbalu dařilo. 
A tým prolomil výsledkovou smůlu, 
dvakrát za sebou vyhrál a odpoutal 
se z posledního místa tabulky  
I.B třídy. Rezerva se dál drží v popředí 
III. třídy, poprvé naplno bodoval  
i dorost. Na venkovních hřištích se daří 
také mladším žákům, starší přípravka 
potvrzuje svoji kvalitu a úspěšně si vede 
i mladší přípravka. 

A tým: 
Po derby s Přibyslaví a smolné domácí 
prohře s Antonínovým Dolem to už 
s borovským áčkem vypadalo  nedobře. 
Jenže hráči konečně zabrali, v Leštině 
zaslouženě protrhli výsledkovou smůlu 
a vítězství potvrdili doma výhrou nad 
favoritem z Jamného. Díky dvěma 
výhrám za sebou se mužům konečně 
podařilo odskočit od posledního místa 
tabulky a v posledním podzimním 
kole ve veledůležitém utkání zajíždí na 
derby do České Bělé. Pokud by se i tady 
podařilo bodovat, bude v jarních kolech 
boj o udržení stále zcela otevřený. 
Přibyslav – Havlíčkova Borová 4:0(2:0)
Havlíčkova Borová – Antonínův Důl 1:3 
(1:1). Branka: Šrámek 
Leština – Havlíčkova Borová 1:4(0:2). 
Branky: Němec 2, Lupták, P. Kučera
Havlíčkova Borová – Jamné 3:1(2:1).  
V. Paušíma 2, Lupták 

B tým: 
Béčko sice doma podlehlo 
po vyrovnaném boji lídru 
tabulky z Golčova Jeníkova, 
ale pak se znovu nastartovalo 
třemi výhrami v řadě. 
Nejprve jednoznačně venku 
rozdrtilo Maleč, pak se doma 
– nakonec vítězně – trápilo 
s posledním Rozsochatcem  
a nakonec až překvapivě 
vysoko zvítězilo na půdě 
Chotěboře, která hraje  
o postup. Béčko se tak dál 
drží na pátém místě tabulky 
s odstupem od sedmého 
místa a před posledním 
podzimním kolem má na 
kontě takřka stejně bodů 
jako vloni za celou sezonu. 
Na výkonech i výsledcích se 
odráží herní pohoda, která 
snad vydrží co nejdéle. 
Havlíčkova Borová – Golčův 
Jeníkov 2:4(2:2). Branky: Smejkal, 
Provazník
Maleč – Havlíčkova Borová 0:5(0:2). 
Branky: Provazník 2, Rakušan, Burian, 
Kryštofek 
Havlíčkova Borová – Rozsochatec B 
3:2(2:1). Branky: Cacek, Rakušan, 
Provazník 

Chotěboř C – Havlíčkova Borová 1:5(0:3) 
Branky: Lupták 2, Provazník, Blažek, Žák 

Dorost: 
Velkým pozitivem borovského fotbalu je 
prozatím znovuzaložení týmu dorostu. 
Chlapců, z nichž mnozí patří věkem 
ještě do žákovské kategorie, chodí na 
utkání dostatek a i tréninková morálka 
je na slušné úrovni. To vše se začíná 
postupně odrážet nejen do úrovně hry, 
ale také do samotných výsledků. Hráči 
již dokáží držet se staršími soupeři krok 
a po dlouhých letech se tak borovský 
dorost dočkal opět tříbodového zisku 
v okresní soutěži, když doma o tři 
branky porazil jednoznačného favorita 
ze Šmolov. Vzhledem k věkovému 
složení týmu věříme, že dorostence 
čeká dobrá budoucnost. 
Jiřice – Havlíčkova Borová 3:0(1:0)
Havlíčkova Borová – Tis 1:1(1:1). 
Branka: Smejkal 
Tis – Havlíčkova Borová 3:2(2:1) Branky: 
P. Němec, Zvolánek 
Havlíčkova Borová – Šmolovy 5:2(1:1) 
Branky: Zvolánek 2, J. Burian 2, Vágner 

Mladší žáci: 
Do soutěží na podzim vstoupili také 
borovští mladší žáci a ani oni si 
nevedou špatně. Zajímavé ovšem je, 
že doma žáci nedokážou vůbec sbírat 

body a mnohem více se jim daří venku. 
Každopádně však je velmi potěšující, 
že žáků chodí na utkání hodně, na 
mnohých je vidět posun kupředu  
a tým dokáží doplňovat i hráči ze starší 
přípravky. Mladším žákům již podzimní 
sezóna skončila s bilancí tří výher a pěti 
proher. Na jaře to bude jistě ještě lepší! 

Věžnice/Polná – Havlíčkova Borová 
1:8(0:3) Branky: Antl 5, Vácha, Škaryd, 
Leszkow 
Havlíčkova Borová – Přibyslav 1:8(0:2) 
Branka: Antl 
Víska/Chotěboř – Havlíčkova Borová 
0:4(0:2) Branky: Antl 2, Bruknerová, 
Škaryd 
Havlíčkova Borová – Štoky/Lípa 2:3(1:0) 
Branky: Janáček, Blažek 

Starší přípravka: 
Nabitý program měla v říjnu i naše 
starší přípravka U11. Kromě vlastních 
utkání v soutěži OFS se v Havlíčkově 
Brodě zúčastnila také finálového 
turnaje Blachotrapez Cupu. Po 
postupu ze základní skupiny jsme ve 
čtvrtfinále podlehli Baníku Most a po 
následujících utkáních jsme obsadili 
konečné sedmé místo ze dvanácti 
celků. Možná šlo o lehké zklamání, ale 
ze všech týmů Havlíčkobrodska jsme 
však nakonec skončili třetí, což není 
úplně špatné. V soutěžích okresního 
svazu starší přípravka rozhodně patří 
k nejlepším a její  utkání  často končí 
vysokým rozdílem, ale o výsledky vůbec 
nejde. Důležitý je samotný individuální  
a týmový fotbalový vývoj hráčů  
a věříme, že i tady jdeme správnou 
cestou a dokážeme měřit síly s celky 
z vyšších soutěží i velkých měst, což si 

ostatně ověříme i na mnoha 
zimních turnajích. Už nyní víme, 
že se potkáme třeba s Hradcem 
Králové, Pardubicemi, Brnem, 
Chrudimí, Svitavami, Admirou 
Praha a dalšími. 

Mladší přípravka: 
Dobrou zprávou pro 
budoucnost borovského 
fotbalu je také účast naší 
mladší přípravky v soutěžích.  
U9 hrají zároveň na dvou 
hřištích najednou, borovský 
fotbal aktuálně nemá 
problémy s tím postavit v U9 
v danou chvíli dva celky. Daří 
se nám střílet branky a navíc 
v některých dětech bezesporu 

dříme velmi solidní potenciál, 
který snad dokážeme dále 
dobře rozvíjet. I někteří hráči 
mladší přípravky si v zimě 
vyzkoušejí utkání proti velkým 
soupeřům (např. Dukla 

Praha), což pro ně bude jistě zážitek. 
Důležitý pro celý borovský fotbal je 
ale především fakt, že v mládeži od 
přípravek po dorost několikrát týdně 
evidujeme zhruba šest desítek aktivních 
hráčů, což nám mohou mnohé celky ze 
širokého okolí jen závidět.

Jakub Janáček

Do bojů na fotbalovém trávníku vysílal během podzimu TJ Sokol 
Havlíčkova Borová pravidelně dvě družstva mladší přípravky. Na našich 
nejmenších je patrný posun kupředu, ale důležité je hlavně to, že děti 
sport baví. Foto: Zuzana Rosecká
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ZUBNÍ POHOTOVOST LISTOPAD 2022
5. - 6. 11.            MUDr. Ulybinová Kateřina, Husovo náměstí 235, Ledeč nad Sázavou, tel.: 569 722 318

12. - 13. 11.       MUDr. Cyrusová Eva, Havlíčkova 2235, Havlíčkův Brod, tel.: 569 432 014

17. 11.                MUDr. Vosiková Veronika, Lánecká 970, Světlá nad Sázavou, tel.: 606 136 302

19. - 20. 11.       Bez bolesti s.r.o., U Trojice 4059, Havlíčkův Brod, tel.: 777 505 212

26. - 27. 11.       MUDr. Coufalová Petra, Družstevní 568, Ždírec nad Doubravou, tel.: 725 583 733

3. - 4. 12.            MDDr. Chládek Tomáš, Sázavská 427, Habry, tel.: 777 730 557

SBĚRNÝ DVŮR
V listopadu bude otevřen sběrný dvůr každou středu  
a sobotu.  Otevírací doba je vždy od 10 do 12 hodin. 

K A L E N D Á Ř   A K C Í   P Ř E D   N Á M I
11. 11.
2022 17:00 SVATOMARTINSKÝ PRŮVOD,

pozvánka str.2

19. 11.
2022 17:00 AUTORSKÉ ČTENÍ,

pozvánka str. 14

27. 11. 2022 ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMU,
pozvánka str. 2

27. 11. 2022 14 - 17 ADVENTNÍ JARMARK, VITUS NA FAŘE, 
NEBE, PEKLO, pozvánka na str. 2

27. 11., 4., 
11., 18. 12. 16:00 SOUSEDSKÝ VÁNOČNÍ SVAŘÁČEK,

pozvánka str. 2

3. 12.
2022 13:30 POCHOD MEZI DVĚMA SVĚTY,

pozvánka str. 11

3. 12.
2022 16:00 NA VLASTNÍ DUŠI,

pozvánka str. 2

rozmístění kontejnerů na bioodpad
Havlíčkova Borová

Č. STANOVIŠTĚ přistavení odvoz

1 U moštárny 31. 10. 7. 11.
2 Na Rozvalinách 31. 10. 7. 11.

3 Rozcestí Horecká 31. 10. 7. 11.
4 Drahotín 31. 10. 7. 11.
5 Parkoviště čp. 110 31. 10. 7. 11.
6 Rybízovna 7. 11. 14. 11.
7 Zelenýho 7. 11. 14. 11.
8 Kopaninská 7. 11. 14. 11.
9 K Vepřové 7. 11. 14. 11.
10 U Vodárny 7. 11. 14. 11.
1 U moštárny 14. 11. 21. 11.
2 Na Rozvalinách 14. 11. 21. 11.
3 Rozcestí Horecká 14. 11. 21. 11.
4 Drahotín 14. 11. 21. 11.
5 Parkoviště čp. 110 14. 11. 21. 11.
6 Rybízovna 21. 11. 28. 11.
7 Zelenýho 21. 11. 28. 11.
8 Kopaninská 21. 11. 28. 11.
9 K Vepřové 21. 11. 28. 11.
10 U Vodárny 21. 11. 28. 11.

rozmístění kontejnerů na bioodpad
Peršíkov a Železné Horky

Č. STANOVIŠTĚ přistavení odvoz
3 Peršíkov u mostku 31. 10. 7. 11.
4 Železné Horky u pily 7. 11. 14. 11.
1 Peršíkov u kulturního domu 14. 11. 21. 11.
2 Železné Horky u čekárny 21. 11. 28. 11.

V sobotu 15. října 
se narodila Anežka 
Kolouchová rodičům 
Jaroslavu Kolouchovi 
a Daně Zimanzlové. 
Vážila 3,37 kilogramů  
a měřila 49 centimetrů. 
Celé rodině přejeme 
především hodně zdraví  
a radosti z malé Anežky.

Magdalénka Bencová 
se narodila ve čtvrtek 
20. října ve 4.18 
hodin. Vážila 3,39 kg  
a měřila 49 centimetrů. 
Radují se z ní rodiče 
Patricia Pacherová 
a Martin Benc. Celé 
rodině blahopřejeme  
a přejeme hodně zdraví 
a spokojenosti.

Zveme Vás na              
    ODPOLEDNÍ  ČAFE

     (čaj a kafe)
Při autorském čtení 

z knih
Dopisy Klaunovi

Nebio srdce

     SOBOTA 
19.11.2022  OD 17 

hodin
  RODNÝ DOMEK KHB 

– KNIHOVNA
HAVLÍČKOVA  

BOROVÁ

Účinkují:
Jana Sobotková  

a pozvaní přátelé
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Výroba záložek pro partnerskou školu na Slovensku je v plném proudu. 
Foto: ZŠ

Discgolfový turnaj se stal již tradiční podzimní akcí, kterou i tento rok 
pořádal 9. ročník. Foto: ZŠ

Myšky šikulky si poskládaly na zahradě jablíčkové sluníčko. Foto: MŠ

Podzimní procházku se školkou si užili i tatínci nejen při přetahování se s 
dětmi lanem. Foto: Hana Tonarová Housenky na discgolfovém turnaji. Foto: MŠ

Žáci ZŠ navštívili Výstavu na stromech v aleji u vodárny. Foto: Jakub 
Janáček

Hodina němčiny v netradičním žákovském podání ve znamení časů 
minulých. Foto: ZŠ

Holčičky ze třídy Myšek se ozdobily rubínově červenými šperky z 
jeřabin. Foto: MŠ
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Myšky ze školky navštívily sochu Karla Havlíčka Borovského i jeho majitele 
a dozvěděly se mnoho zajímavého. Foto: Martin Barák
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Věděli jste, že roku 1936 byla knihovna v Borové knihovnou okresní? 
Foto: Klára Vencová

V polovině října si slavnostní odpoledne v muzeu užili ti, kteří od 
dubna do října oslavili své životní jubileum. Foto: Klára Vencová

Jsme rádi, když naši knihovnu navštěvují i ti nejmenší čtenáři. Foto: Klára 
Vencová

Na knižním veletrhu v Havlíčkově Brodě nemohl chybět stánek  
s borovskými publikacemi a dvěma sympatickými knihovnicemi. Foto: 
Hana Tonarová

Karneval malých příšerek se odehrál v Peršíkově o dušičkovém víkendu 
v působivě vyzdobeném kulturním domě. Foto: Monika Blažková

Svoji podzimní soutěž ukončil tým mladších žáků TJ Sokol Havlíčkova 
Borová. Dětem se paradoxně dařilo mnohem více na hřištích soupeřů. 
Foto: Jakub Janáček

Po dlouhých letech obnovil borovský fotbal dorostenecký tým. Mladý 
kádr (na snímku v oranžovém Robin Zvolánek) se v okresní soutěži 
rozhodně neztrácí. Foto: Linda Burianová


